
روایتی متفاوت از روزهای سخت جنگ
 در کردستان در گفت وگو با حسین ظریف

جريمه ها بازدارنده نيست

در نهمين جلسه شوراى بهداشت منطقه8 مطرح شد

نهمین جلسه شورای بهداشت منطقه۸ با حضور نمایندگان سازمان ها با دستورکار 
دخانیات و فروش آن و بهداشت بوفه مدارس در سالن جلسات بوستان کوهسنگی 

برگزار شد...
۶ ۳ ۲

۴

 خاطرات فراموش نشده

گپ و گفتى با حسن شفيعى، مربى پيش كسوت بدن سازى

حسن شــفیعی ۶۶ســاله ســاکن محله آبادگران اســت. او که یکی از  مربیان 
پیش کســوت بدن سازی به شــمار می رود، با تیم های بســیاری از جمله فوتبال 

ابومسلم، فوتسال فردوسی مشهد، فوتسال و والیبال پاس تهران و...

استعدادى كه دير كشف شد

در ديدار با خانواده شهيدان خليلى مطرح شد

اصل شهادت، ايثار است

عضو شــورای اسلامی شهر مشــهد و شــهردار منطقه۸ و مدیران شهرداری 
با هدف قدردانــی از خانواده شــهدا و ایثارگران با خانواده شــهیدان خلیلی 

دیدار کردند...
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محــلات منطقــه مــا :   ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

  8 صفحه
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

دریافتی

نصب سامانه ويلچررو در منطقه8
از  مشـهد  منطقـه۸  شـهردار 
در  ویلچـررو  سـامانه  نصـب 
گفـت:  و  داد  خبـر  منطقـه 
مناسب سـازی معابـر و مراکـز 
یـن  مهم تر از  منطقـه  اصلـی 
و  معلـولان  حـال  رفـاه  بـرای  شـهرداری  وظایـف 

. اسـت  شـهروند  توان یابـان 
مـرور  و  عبـور  بـرای  مناسب سـازی  شـیرازی،  علـی 

و  خوانـد  ضـروری  بسـیار  را  معلـولان  و  روشـندلان 
و  منطقـه  معابـر  پیاده روهـای  مناسب سـازی  گفـت: 
بوسـتان ها بـا نصـب سـامانه ویلچـررو در نظـر گرفتـه 
معلـولان،  تـردد  در  تسـهیل  ضمـن  کـه  اسـت  شـده 
ورود  و  تـردد  از  کـودکان  کالسـکه  نیـز  و  سـالمندان 
بوسـتان ها  و  پیـاده رو  بـه  موتورسـیکلت  غیرمجـاز 
امنیـت  و  خاطـر  رضایـت  کـه  می کنـد  جلوگیـری 

داشـت. خواهـد  پـی  در  را  شـهروندان 

جلســه  نهمیــن 
شــورای بهداشت 
منطقــه۸ با حضور 
ن  گا ینــد نما
بــا  ن ها  ما ز ســا
دستورکار دخانیات و فروش آن و بهداشت بوفه 
مدارس در سالن جلســات بوستان کوهسنگی 

برگزار شد.
رئیس خدمات شــهری منطقه در این جلســه و 
بات ماه گذشته، از برپایی  پس از بررســی مصو
بوس دیابت در  ایســتگاه غربالگری دیابت، اتو

منطقه خبرداد.
جلال بیوکی همچنین با اشاره به شیوع آنفلوانزا 
گفت: با وجود شــیوع بیماری آنفلوانزا، توصیه 
و هشدارهایی توسط مســئولان امور بهداشتی 
و حتی دام پزشکی اســتان به شهروندان درباره 
نگهداری مرغ و خروس زنــده و حتی پرندگان 
داریم که متأســفانه این هشــدارها و اخطارها 
چندان مؤثر واقع نمی شــود. همچنین عده ای  
این پرنده ها را عامل انتشــار بیمــاری آنفلوانزا 

می دانند.
وی با اشــاره به ایــن موضوع کــه در منطقه۸ 
درمانگاه دام پزشــکی نداریم، گفت: در منطقه 
تعدادی پرنده فروشــی داریم که تا آماده سازی 
مکانی مناســب برای آن ها در حــال حاضر به 

کسب در محدوده شهری مشغول هستند.
کید بر اینکه تعطیلی برخی مشــاغل  بیوکی با تأ
در شرایط اقتصاد کنونی امری نادرست است، 
گفت: نباید برای حذف برخی مشــاغل قهری 
یم.  برخورد کنیم و موجب تعطیلی آن شغل شو

زمانی که قرار اســت جابه جایی مشاغل از نظر 
مکانی انجام شود باید محل جایگزین مناسبی 

باره آن ها وجود داشته باشند. برای اسکان دو

   تناقض در قوانین
بات ماه گذشته نصب پوستر  یکی دیگر از مصو
در مغازه هایی با شعاع ۱۰۰متر از مدارس برای 
ممنوعیت فروش ســیگار بود کــه هنوز نصب 

نشده است.
کارشناس مرکز بهداشت ثامن با اشاره به کاهش 
ســن مصرف دخانیات گفت: همه ما می دانیم 
ســن مصرف دخانیات کاهش یافته و برای رفع 
گاه سازی و پیشگیری است.  این مشکل نیاز به آ
هر چه در بحث پیشــگیری هزینه کنیم به نوعی 

برای آینده سرمایه گذاری کرده ایم.
مهــدی قاســمی ادامــه داد: در حــال حاضر 
براســاس قانــون، عرضه دخانیــات در اماکن 
عمومی مســقف ممنوع اســت. اما این قانون 
به تنهایی گرهــی از کار باز نمی کند، همان طور 
کــه قلیــان پــس از ممنوعیــت از مکان های 
زیرزمینــی ســردرآورد، قوانیــن شــتاب زده 
مشکل ســاز خواهند بود ما باید بــه دنبال ارائه 
راهکار و فرهنگ ســازی در این زمینه باشــیم. 
مبارزه با دخانیات ســخت است و دردسرهای 

خودش را دارد.
وی با اشــاره بــه ممنوعیت فروش ســیگار در 
دکه های روزنامه فروشی یادآور شد: این دکه ها 
رســالتی دارند که نباید فروش ســیگار داشته 
باشــند، اما درنهایت می فروشــند و زمانی که 
یند بدون فروش ســیگار  تذکر می دهیم می گو

چرخــه اقتصادی شــان نمی چرخــد. بحث 
دخانیات تمامی ندارد و هر چه ورود کنیم باز هم 
به نتیجه مطلوب نمی رسیم. جریمه های ریالی 
خیلی کم اســت قانون در این مسئله بازدارنده 
نیست. جریمه کردن فروشنده ها با مبالغ خیلی 
کم سبب می شود جری تر بشوند و قبح کارشان 
بریزد. رسولیان، دبیر جلسه، درباره این موضوع 
یادآور شــد: نبــود قانون ثابت کشــوری دلیل 
ادامه داربودن موضوع دخانیات اســت. مراکز 
بهداشــت و متولیان تذکر می دهند، اما گاهی 
مشــاهده می کنیــم ناگهان مدیران بالادســتی 
همه را وتو کرده و دســتور دیگری می دهند. از 
طرفی جرائم بازدارنده قوی نداریم و افرادی که 
تخلف می کنند برایشان صرفه اقتصادی دارد و 

جریمه اش را می پردازند.
محمدهادی هادیان، کارشــناس اداره میراث 
فرهنگی و گردشگری، افزود: مبارزه های سلبی 
نتیجــه نمی دهند. ما باید برای فرهنگ ســازی 
در این زمینه ســرمایه گذاری کنیم تــا به نتیجه 
برســیم. کارشــناس امور اداری اتاق اصناف 
مشــهد نیز در ادامه گفت: ما تناقض بزرگی در 
این زمینــه داریم. اگر بحث فــروش دخانیات 
را منع می کنیم پس چرا بــرای فروش آن مجوز 
صادر می کنیم. بســیاری از واحدهای صنفیِ 
بــار، مجوز فــروش ســیگار را دارند،  خوارو
آن هایی هم که ندارند به راحتــی می توانند این 
مجــوز را بگیرند. جلیل مشــرفی ادامه داد: ما 
هم با عرضه قلیان و دخانیات مخالف هســتیم 
اما اگر منــع دارد نمی توان در یک جا اســتفاده 
کرد و در جای دیگر اســتفاده نکــرد. اکنون که 

یکــی از بحث های داغ 
ایــن روزهــا بیمــاری 
آنفلوانزاســت که سبب 
شــده بســیاری از ایــن 
و  ســند  بتر ی  ر بیمــا
خودشــان را در خانــه 
حبــس کنند. عــده ای 
به  طــور اصولــی موارد 
بهداشتی را رعایت می کنند و برخی نیز بی تفاوت به 
مسائل بهداشتی از کنار آن می گذرند و تصورشان بر 
یروس  این است که قدرت بدنی شان بیشتر از توان و
اســت، اما غافل از اینکه این بیماری با این حرف ها 

جور درنمی آید.
خوب اســت بدانید آنفلوانزا، بیمــاری عفونی حاد 
ویروســی اســت که به راحتی از فردی بــه فرد دیگر 
منتقل می شــود. ویروس این بیمــاری درکل دنیا در 
گردش است و به راحتی هر فردی را در هر گروه سنی 
مبتلا می کند، پس خیالتان راحت نباشد که در مقابل 

آن مصون هستید.
این بیماری مســبب طغیان ها و اپیدمی های سالیانه 
است که با شدت بیشــتری در فصول پاییز و زمستان 
یــژه در مناطق معتــدل حادث می شــود. برای  به و
پیشــگیری از ابتلای به آن باید نکات بهداشــتی را 

رعایت کنید و بی تفاوت از کنارش نگذرید.

  توصیه های بهداشتی، آنفلوانزا
* در صورتی که دارای علائم بیماری سرماخوردگی 
وآنفلوانزا شــامل(تب، ســرفه، گلودرد و بدن درد) 
هستید از شرکت در اماکن تجمعی خودداری کنید.

* هنــگام ســرفه یا عطســه، بینی و دهان خــود را با 
یروس  دســتمال کاغذی بپوشــانید و مانع انتشار و
ید. متأسفانه گاهی مشاهده می کنیم برخی افراد  شو
عادت به این کار ندارند و در مقابل اعتراض اطرافیان 

یند «من که ویروس ندارم.»  می گو
* دســتمال کاغذی مصرف شــده را فــوری پس از 

استفاده به طور مناسب دفع کنید.
* دســت های خود را به طور منظم و صحیح به دقت 

یید. ۳۰ الی۲۰ثانیه با آب و صابون بشو
* اگر به آنفلوانزا دچار شده اید در منزل بمانید و ضمن 

استراحت، از آب و مایعات فراوان استفاده کنید.
* اگر علائم مشــابه آنفلوانزا در اطرافیان مشــاهده 

کردید حداقل ۱/۵متر از آن ها فاصله بگیرید.
* در صورت مشاهده علائم مشابه آنفلوانزا به سرعت 

به پزشک مراجعه کنید.
* هنگام احوال پرسی از دست دادن، در آغوش گرفتن 

و بوسیدن خودداری کنید.
* از تماس دست های آلوده با چشم ها، بینی و دهان 

خودداری کنید.
* در صورتــی کــه در هنــگام ســفر دچــار علائم 
ســرماخوردگی و آنفلوانــزا شــدید، از حضور در 

تجمعات جدا خودداری کنید.
دریافــت واکســن در گروه های در معــرض خطر 
و پرخطــر را می تــوان یکــی از بهتریــن روش های 
پیشــگیری از بیماری آنفلوانزا دانست و در جمعیتی 
کــه در معــرض خطــر عــوارض شــدید بیماری 
آنفلوانزاست اثر واکسیناســیون در کاهش بستری و 

مرگ اثبات شده است.
 واکسن آنفلوانزا در افراد ســالم ۷۰ تا ۹۰درصد در 
پیشگیری از بیماری مؤثر است و موارد بستری ناشی 

از آنفلوانزا را تا ۵۰درصد کاهش می دهد.
در جمعیتــی کــه در معرض خطر عوارض شــدید 
بیماری آنفلوانزا هســتند مانند کودکان، ســالمندان 
و زنان اثر واکسیناســیون در کاهش بســتری و مرگ 

شناخته شده است.

حمیدرضا اکبری
کارشناس بیماری های مرکز 

بهداشت ثامن

باید به دنبال 
ارائه راهکار و 
فرهنگ سازی 
باشیم

آنفلوانزا با نام  بيمارى اى 

جمع آوری برگ های 
پاييزی زودتر از موعد

به قلم دوربین

حرف  اول

در نهمين جلسه شوراى بهداشت منطقه8 مطرح شد

جريمه ها بازدارنده نيست

فرهنجی
خبرنگار

 حمیده صفائی
دبیر شهرآرا محله
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عضو شــورای اسلامی 
شــهر مشــهد و شهردار 
ن  یــرا و مد  ۸ منطقــه
شــهرداری بــا هــدف 
قدردانــی از خانــواده 
شــهدا و ایثارگــران بــا 

خانواده شهیدان خلیلی دیدار کردند.
عضو شــورای اسلامی شــهر مشــهد در این دیدار 
گفت: سال هاست زنده نگهداشتن یاد و خاطر شهدا 
به  طور نمادین با نصب نمادها، تابلوها و المان ها در 
شــهر اتفاق می افتد، اما در کنار آن زنده نگه داشتن 
ماهوی شــهدا مهم اســت که اگر به آن توجه نشود، 
بعد از مدتی شهدا می شــوند تعدادی تابلو و پلاک 
که در کوچه و خیابان نصب شــده اند که از واقعیت 
فلســفه شهادتشان خبری نیســت و برای جوانان ما 

معنایی ندارد.
شهناز رمارم با اشــاره به این موضوع که بزرگ ترین 
ویژگی شــهدا ایثار اســت که آن ها به نفع جامعه از 
خودشــان و آرزوهایشان گذشــتند، افزود: علاوه 
بر ایثار، شــهدای ما مســئولیت پذیر بودند و تعهد 
اجتماعی داشــتند. اگر تعهدپذیــری را رواج دهیم 
ســبب می شــود جوان ما هم به چالش های جامعه 

بی تفاوت نباشد.
رمارم یادآور شد: شــهادت معامله با خداست برای 
شــهدا و خانواده شــهدا. اگر این موضوع را بفهمید 
فلسفه شــهادت را درک می کنید، نســل جدید باید 

این موضوع را متوجه شوند.

  تغییر نام معابر
این عضو شورای شــهر درباره تغییر نام گذاری معابر 
شهر مشهد توضیح داد: اینکه می گویند از روی معابر 
نام شــهدا را برمی دارند تاکنون اتفاق نیفتاده است. در 
شهر مشــهد ۲۸معبر با نام های تکراری داریم، به طور 
مثال بزرگمهر در منطقه۷ و ۱، رسالت در منطقه۲ و ۳، 
ابوذر در منطقه۱ و ۳ که مردم و گروه های خدماتی را به 
اشتباه می اندازد. هر کدام که قدیمی تر است می ماند و 

دیگری تغییر می کند.
وی همچنیــن گفت: تحولات اقتصــادی، اجتماعی 
و فرهنگی جهان طی ســال های اخیر به ویژه در زمینه  
افزایش جمعیت، گسترش شهرنشینی، توسعه  راه های 
ارتباطی و وســایل حمل و نقل و بهبود رفاه اجتماعی، 

منجر به توسعه گردشگری شده است. 
شــکال جدید گردشــگری کــه در نواحی 

َ
یکــی از ا

تحت تأثیر جنگ می تواند شــکل بگیرد، گردشگری 
جنگ اســت.رمارم ادامه داد: گردشگری جنگ ایران 
راوی ازخودگذشــتگی و مقاومت مردمی دلیر است 
که با جان فشــانی از خاک خود دفاع کردند. این حوزه 
از گردشــگری در ایــران تاریخ معنویت و حماســه 
دســتاوردهایی است که کشــورمان را در برابر تجاوز 
بیگانگان حفظ کرده و اجازه ندادند ایران به یغما برود. 
از این منظر می توان فرهنگ شــهادت و ایثار را به عنوان 
یکی از گزینه هایی که برای گردشــگران اهمیت دارد، 

به خوبی معرفی کرد و به نمایش گذاشت.
وی توضیــح داد: مــا می توانیم با نصــب پلاک هایی 
برای شــهدا با مضمون وصیت نامه، زندگی نامه شهید 

و ثبت تاریخ و مکان شــهادت، آن را در شهر مشهد به 
تصویر بکشیم.

  احداث پارکینگ طبقاتی
کید بر گرامیداشت  شهردار منطقه نیز در این دیدار با تأ
شهدا و تجلیل از خانواده شهدا بیان کرد: شهیدان از همه 
هستی خود گذشــتند تا امنیت و آرامش را برای ما و این 

کشور به ارمغان بیاورند.
 بنابرایــن دیدار با خانواده شــهدا و دلجویــی از آنان 
کوچک ترین وظیفه امــروز ما و همه مردم اســت که 
می توانیم در راستای ادای دین خود به نظام، انقلاب و 

شهدا انجام دهیم.
علی شیرازی گفت: بهترین تجلیل از مقام شامخ شهدا 
پیمــودن راه آن ها و همت گمــاردن در وظایف محوله 
است چرا که رشد و اعتلای ایران و اسلام از آرمان های 
بلند امام(ره) و شــهدای عزیز بود.وی درباره خدمات 
ارائه شده در بولوار شهیدان خلیلی نیز توضیح داد: در 
حال حاضر احداث پارک خطی این بولوار را در دست 
اقدام داریم. همچنین با توجه به مشکل پارکینگ در این 
محدوده به دنبال برنامه ریزی بــرای احداث پارکینگ 
طبقاتی هســتیم تا این فشــار را از روی ساکنان محله 
کم کنیم.شیرازی با اشاره به مشکل رفت وآمد به بالای 
جبل النور برای سالمندان گفت: برای تردد آسان تله سیژ 
جانمایی شده است که به زودی برای نصب آن اقدامات 
انجام خواهد شــد. لازم به ذکر است؛ در این دیدار از 
تمبر یادبود شــهیدان محمدرضا و حمیدرضا خلیلی 

رونمایی شد.   

روزنامه ها اینترنتی شــده اند، دکه هایــی که ۹۹درصد 
فروششــان سیگار اســت چه بفروشــند. چه راهکار و 
جایگزینی داریم. ضربتی اقدام کردن اشــتباه اســت. 
محمدحســین آیتی، نماینده آموزش و پرورش ناحیه۳ 
مشــهد، هم درباره عدم اجرای یکســان  قوانین، گفت: 
یک جا قانون پلمب می کند و می بندد و در جای دیگر آن 
را باز می کند. ما باید به جایی برســیم که کسی نتواند در 
مقابل قانون بایستد. بحث فرهنگ سازی هم مهم است 
وقتی کنار مدرســه ســیگار فروخته می شــود مسئولان 
مدرســه حق تذکر ندارند، اما وقتی قانون منع فروش تا 
شــعاع ۱۰۰متر داریم باید از آن به درستی استفاده کنیم. 
درنهایت مصوب شــد فهرست فروشــندگانی را که در 
نزدیک مدارس مواد دخانی می فروشند به اداره خدمات 
شــهرداری منطقه بدهند و با همکاری مرکز بهداشــت 

ثامن تذکرات لازم به این فروشندگان داده شود.  

   نظارت بر بوفه مدارس
در ادامــه نماینده آموزش و پرورش ناحیه۳ با اشــاره به 
نبود نظارت درست بر بوفه مدارس پیشنهاد داد: در کنار 
بحث دخانیات نظارتی هم بر بوفه مدارس داشته باشند.
آیتی با اشــاره به عرضــه برخی مــواد خوراکی مضر در 
بوفه مدارس گفت: به مــدارس اعلام می کنند کالباس و 
سوسیس نفروشند، اما در پوشش دیگر ساندویچ ها این 
مواد خوراکی به فروش می رســد. مشــکل دیگری که به 
چشم می خورد گاهی مشاهده می کنیم ساندویچی با نام 
کارخانه ای که تعطیل شده است فروخته می شود که باید 
بررسی شــود و اگر مدیران مدارس دقت نکنند سلامت 
دانش آموزان به خطر خواهد افتــاد. درباره این موضوع 
نماینده مرکز بهداشت اعلام کرد درصورت مشاهده این 

موضوع با شماره۱۹۰تماس بگیرند.

موسوی زاده

با توجه به اطلاعیه اداره کل هواشناســی مبنی بــر بارش ها در طول هفته جاری، کار 
جمع آوری برگ های پاییزی بوستان کوهســنگی و معابر منطقه زودتر از موعد آغاز 

شد.
محسن خیرآبادی،مسئول روابط عمومی شهرداری منطقه۸، با اعلام این خبر گفت: 

قرار بر این بود مسیر پاییزی برگ ها تا آخر آذرماه باقی بماند اما بارندگی ها سبب شد 
تا زودتر از موعد جمع آوری شــود. این حجم برگ هــای فروافتاده درختان در قالب 
بت کاری جمع آوری و برای تبدیل به کود عالی به سازمان مدیریت پسماند  ســه نو

شهرداری مشهد منتقل شد.

عضو شورای اسلامی شهر مشهد در دیدار با خانواده شهیدان خلیلی گفت:

اصل شهادت، ايثار است
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

     
اعلام تجاوزگری صدام 

از سوی سازمان ملل

 روایتی متفاوت از روزهای سخت جنگ در کردستان
در گفت وگو با حسین ظریف

خاطرات فراموش نشده 
گـل دفتــــر

نجمه موسوی زاده
خبرنگار شهرآرا محله

پاك  آدم  ذهن  از  خاطرات  از  بسيارى  30سال،  گذشت  از  «بعد 
شده اند  حس  چنان  گوشت  و  پوست  با  نيز  بسيارى  اما  مى شود 
اين  با  مى توانى  شب ها  و  روزها  بگذرد،  هم  سال  ساليان  اگر  كه 
خاطرات زندگى كنى!» اين ها نخستين حرف هايى است كه حسين 
ظريف متولد1342 در مشهد به زبان مى آورد. او كه دو سال خدمت 
سربازى خود را در زمان جنگ ايران و عراق در كردستان خدمت 
زياد  آن قدر  قول خودش  به  كه  خاطراتى  دارد  زمان  آن  از  زيادى  خاطرات  است  كرده 
از نيروهاى آتش بار 897پدافند  است كه در چند برگه گزارش ما نمى گنجد. ظريف كه 
هوايى بوده است و اكنون فروشگاه لوازم ورزشى در ايستگاه سراب دارد در گپ و گفت 
كوتاهى به مرورى چند از خاطراتش هم زمان با 18آذرماه، روزى كه سازمان ملل، عراق 
و  رزمندگان  شرايط  و  مى پردازد  است  كرده  بيان  تحميلى  جنگ  آغازگر  و  مسئول  را 

روزهايشان در كردستان را برايمان بازگو مى كند.

  لمس جنگ در کردستان
سال۶۲ با بچه های محله که تمام آن ها هم سن و سال بودند و 
از دوران کودکی با یکدیگر بزرگ شده بودند، تصمیم می گیرند 
تا با گرفتن دفترچه به ســربازی بروند و این گونه می شود که 
دوران آموزشــی خود را در گرگان گذرانده و ســپس تقسیم 
می شوند. تعدادی از آن ها در این تقسیم به منطقه کردستان 
شهر مریوان اعزام می شــوند. ظریف که در آن زمان بیست 
ساله بوده با اشاره به اینکه تصورش از جبهه و جنگ با آنچه در 

منطقه اعزام شده می دیده بسیار تفاوت داشته است می گوید: 
« تمام عمر خود را در شهر زندگی کرده بودیم و با وجودی که 
سه ســالی از جنگ می گذشت و اخبار را از طریق روزنامه و 
تلویزیون می شــنیدیم اما هیچ گاه تصورم از جنگ با آنچه 

می دیدم و درک می کردم مقایسه شدنی نبود.»
او می افزاید:  «زمانی که به پادگان مریوان رســیدیم با دیدن 
دیوارهای آن که پر از ترکش بود و ســپس با شــنیدن صدای 
تیراندازی، تازه جنگ را از نزدیک با گوشــت و پوست خود 

لمس می کردیم ماننــد طفل کوچکی که او را در یک محیط 
غریبــه رها کرده باشــند، حضور و لمس واقعــه برای تمام 
سربازهای تازه وارد نامأنوس بود اما مدتی که گذشت نه تنها 
عادت کردیم، بلکه وقتی آرپی جی شلیک می شد مثل اینکه 
اتفاق خاصی نیفتاده باشد بسیار راحت برخورد می کردیم.»
می گوید: «ابتدای خدمت آسایشــگاه ما در مقابل اردوگاه 
اسرای عراقی قرار داشــت و از آنجا که صدام آغازگر جنگ 
بود، هر روز صبح که بیدار می شدیم چون به وضوح آن ها را 
می دیدیم که با خیالی آســوده قدم می زنند، کلی بد و بیراه به 
آن ها می گفتیم چون از طرفی به خوبی می دانستیم که همین 
بعثی ها بر سر اسیران ایرانی چه می آورند اما اینجا در اردوگاه 

خبر چندانی از تنبیه برای آن ها نبود.»
او با اشــاره به اینکه حدود ۴هزار اسیر عراقی در این اردوگاه 
بودند، ادامه می دهــد:« بعضی بچه ها به عنــوان نگهبان 
گاهی در اردوگاه اسرای عراقی خدمت می کردند و شاید تنها 
سختی اسرای عراقی همین احترامی بود که باید به نگهبانان 
می گذاشتند. به خاطر دارم دو تا از اسرای عراقی همان ابتدای 
خدمت از اردوگاه فرار کرده بودند اما به خاطر سرما نتوانسته 
بودند خیلی پیشروی کنند و دوباره اسیر شدند و زمانی که آن ها 
را به اردوگاه بازگرداندند متوجه شدند که به دلیل سرمازدگی 

انگشتان پای خود را از دست داده اند.»

  بچه های مشهد داوطلب اعزام به خط مقدم
ظریف بعد از اینکه به پادگان مریوان می رود بعد از گذراندن 
سلسله مراتب روز بعد به خط مقدم اعزام می شود: «زمانی 
که صحبــت از اعزام به خط مقدم، آن هــم در خاک عراق و 
منطقه ای به نام شــیخ لطیف به میان آمد، تمام بچه هایی که 
از مشــهد آمده بودند گفتند که داوطلب اعزام هستند چون 
دوســت نداشــتند در پادگان بمانند و با این هدف در زمان 
جنگ به سربازی آمده بودند که بتوانند به نوعی خدمت کنند 
و از خاک میهن خود دفاع کرده و نگذارند دشمن بعثی به مال 

ی کند.»
ّ

و نوامیس ما تعد
با وجودی که ۳۶ســال از زمان حضورش در شــیخ لطیف 
می گذرد امــا تک تک لحظه هایی را که آنجا بوده اســت به 
یاد دارد: «شــیخ لطیف دقیق خط مقدم و در خاک عراق بود 
و پایگاه ما در نقطه ای قرار داشــت کــه دیده بان های عراقی 
کاملا روی ما احاطه داشــتند و شاید بتوان گفت این منطقه 

یکی از بدترین نقاط خط مقدم آن زمان در کردستان به شمار 
می رفت.»

ظریف که به عنوان نیروهای پشتیبانی پدافند هوایی خدمت 
می کرده است، بیان می کند:« زمانی که فرد در حال و هوای 
جبهه حضور ندارد جنگ را درک نمی کند اما هنگامی که در 
این فضا از نزدیک قرار می گیرد، می بیند که هدفی دارد، هدفی 
که کوچک نیست و شاید او فقط یک نفر باشد اما همین یک 
نفر می تواند همراه با دیگر نیروهای خود چه کارهایی انجام 
دهد. عِرق به میهن در خون تمام ایرانی ها وجود دارد و کسی 
نیست که بگوید خاک کشورش و سرنوشت آن برایش اهمیت 
ندارد، بنابراین در زمان جنگ با وجودی که بســیار شهید و 
جانباز دادیم اما باز هم جوانــان زیادی داوطلب حضور در 

جبهه ها می شدند چون هدف والایی برای خود داشتند.»
از روزهای سخت خدمت که صحبت می کند تأکیدش بر 
این است که شــاید در زبان و نوشتن واژه ها آن گونه که باید و 
شاید این موضوع احساس نشود اما دوری از خانواده و سختی 
شرایط محیطی را فقط بخش کوچکی از شرایط سخت خود 
در دوران خدمت ســربازی در زمان جنگ بیان می کند. او 
می گوید: «در کردســتان مانند جنوب کشور فقط نیروهای 
بعثی دشمن محسوب نمی شدند بلکه از پشت سر و نیروهای 
کومله نیز دشمن ما بودند، ضمن اینکه منطقه ای که ما در آن 
قرار داشتیم کوهستانی بود و پایگاه ما در کمربندی کوه قرار 
داشت و پاییز و زمستان به دلیل بارش شدید برف بسته می شد 

به طوری که برای تأمین آذوقه با مشکل روبه رو می شدیم.»

  آذوقه ای که نصیب گرگ شد
وی یادآور می شود: « بعد از شیخ لطیف عراق در ارتفاعات 
ری مأمور به خدمت بودم که این ارتفاعات نیز در خاک عراق 

َ
ل

بود و برفی که می بارید باعث می شد تا بولدوزر نتواند مسیر را 
بالا بیاید، بنابراین آذوقه ای را که برای ما می آورد در پایین کوه 
رها می کرد و با بی سیم به ما می گفت تا برای بردن آن ها پایین 
برویم و ما ۳کیلومتر را طی می کردیــم تا آذوقه را بالای کوه 
بیاوریم و وقتی به پایگاه می رسیدیم شب شده بود و از خستگی 

دیگر سیر شده بودیم و میلی برای غذا خوردن نداشتیم.»
ظریف از آذوقه خــود با عنوان جیره خشــک یاد می کند و 
می گوید: «جیره خشــک شامل همان نخود، لوبیا و عدس 
و مواد پختنی می شد که به ما می دادند تا خودمان طبخ کنیم 
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گزارش دکوئیار در روزهای آخر کارش به عنوان دبیرکل سازمان ملل به شورای امنیت      
درباره متجاوز شناختن عراق در جنگ، از سندهای معتبر و قابل استناد است . همچنان 
که از جملات این سند ســازمان ملل استنباط می شود وی از آغاز با اطلاعات دقیقی 
که داشــت و گزارش ها و تجزیه و تحلیل هایی که دریافت می کرد ، عراق را آغازکننده 

این جنگ می دانست.
  وی در این سند با صراحت می گوید: «درباره بند۶ عناصری از موضع طرفین پیرامون 
این بند برای من مشخص بود. این یک واقعیت است که توضیحات عراق برای جامعه 

بین المللی پذیرفتنی و کافی نیست .» 

از شدت سرما اسلحه ما برفك مى زد و با توجه به اينكه 
ميزان سرما در ارتفاعات بيشتر است نمى توانستيم 
بيشتر از نيم ساعت براى نگهبانى بيرون پايگاه بمانيم

همچنین نانی که خشک شده بود، البته چند لاشه گوسفند 
نیز می آوردند اما کمتر پیش می آمد که گوشت آن نصیب ما 
شود چون یا قبل از اینکه ما به پایین ارتفاعات برسیم حیوانات 
وحشی این لاشه را با خود برده بودند یا اگر هم موفق می شدیم 
آن را با خود تا کمربندی و پایگاه بیاوریم زمانی که گوشــت 
را زیر برف دفن می کردیم تا ســالم بماند، روز بعد در جای 
خودش باقی نمانده بود و باز هم حیوانات آن را تکه تکه کرده 

و با خود برده بودند.»
وی از گرگ و شغال به عنوان حیوانات وحشی نام می برد اما 
می گوید که خرس نیز در آن منطقه وجود داشته و رزمنده ها 
هر جا می خواستند بروند  ناچار بودند دو یا سه نفری بروند تا 

دو نفر مراقب باشند نکند این حیوانات به آن ها حمله کنند.
او بیان می کند: «آبی برای خوردن وجود نداشت برای همین 
هم ناچار بودیم تا برف های تازه را گــرم کرده و به عنوان آب 
مصرف کنیم، حتی برخــی اوقات که جاده ها به خاطر برف 
بسته می شــد و آذوقه ای به دست ما نمی رسید، نان خشکی 
را که ذخیره نگه داشته بودیم، جیره بندی مصرف می کردیم تا 

آذوقه به دست ما برسد.»
سرمای کردستان را تمام ما شــنیده ایم اینکه استخوان سوز 
است اما این سرما برای رزمندگان و سربازانی که باید نگهبانی 
می دادند با وجود پوشیدن چندین لباس باز هم معنای دیگری 
دارد، به طوری که وقتی از ظریف دراین باره ســؤال می کنیم 
چهره اش در هم می رود و ســپس این گونه پاســخ می دهد: 
« از شــدت سرما اســلحه ما برفک می زد و با توجه به اینکه 
میزان سرما در ارتفاعات بیشتر است نمی توانستیم بیشتر از 
نیم ســاعت برای نگهبانی بیرون پایگاه بمانیم چون بدن ما 
کاملا کرخ می شد و دست و پایمان مورمور می کرد بنابراین 
مرتب شــیفت نگهبانی بین بچه ها عوض می شد تا بتوانند 

خودشان را گرم کنند.»
ظریف بیان می کنــد: « در ارتفاعات لری که بودیم هفته ای 
یک مرتبه برای حمام بــه پایین قله می آمدیم تا از حمامی که 
جهاد ساخته بود استفاده کنیم با توجه به اینکه پایین آمدن از 
ارتفاعات کار دشواری بود، پلاستیکی را درست می کردیم و 
با نشستن روی آن مانند اسکی از برفی که بر روی ارتفاعات 
یخ زده بود سُر می خوردیم تا به پایین برسیم و بعدازظهر نیز 
دوباره راهی بالای قله می شویم و تقریبا شب هنگام به پایگاه 

خود می رسیدیم.»
با خنده ای ریز از یکی از شــیطنت های دوران سربازی خود 
می گوید: « وقتی برای استحمام به جهاد می آمدیم دو سگ 
بودند که از زمان تولگی توســط بچه ها بزرگ شده و به نوعی 
برای آن هــا نگهبانی می دادند. یک بار کــه برای حمام آمده 
بودم قرار شد تا مقداری آذوقه نیز همراه خود به پایگاه ببرم از 
شیطنت نانی ریز کردم و به سگ ها دادم آن ها هم به خاطر همان 
خرده غذا همراه من آمدند تا اینکه به پایگاه رسیدیم. حدود یک 
ماه سگ ها در پایگاه و پیش من بودند و عجیب ارتباط خوبی 
با من داشتند تا اینکه بچه های جهاد متوجه موضوع شدند و 

سگ ها را با خود بردند.»

  جنگ از پنجره رفاقت
همان طور که سختی های خدمت را می گوید از حال و هوایی 
که رزمندگان داشــتند نیز برایمان تعریف می کند: «رفاقتی 

که بین بچه ها شــکل گرفته بود آن قدر زیبا بود که کمتر برای 
مرخصی درخواســت می دادیم. صمیمت بین رزمنده ها 
ســتودنی بود آن قدر که حتی صبح ها را به عشق دیدن هم و 
در کنار یکدیگر بودن بیدار می شــدیم و از هیچ کمکی هم 
دریغ نداشتیم. بارها پیش آمده بود که با جابه جایی هایی که 
می شد مسافت طولانی را طی می کردیم تا دوباره یکدیگر را 
از نزدیک ببینیم و در همان مدت کوتاه کمی با هم گپ و گفت 
کنیم.»ظریف خاطره جالبی دارد از وقتی که به همراه دوست 
بیجاری خود برای دیدن یکی از دوستانشان می رود، تعریف 

می کند: «برای دیــدن یکی از 
دوستانمان که پایگاهش عوض 
شــده بود به ســمت نیروهای 
قاسم لو یا کردهای مجاهد رفتیم 
این پایگاه ۵کیلومتر بالاتر بود. 
زمانی که در برگشت لب دریاچه 
مریوان ایستادیم هیچ خودرویی 
نبود تا ما را بازگرداند بنابراین از 
لب دریاچه به سمت شهر پیاده 
راه افتادیم. به شــهر که رسیدیم 

کردهایی را می دیدم که همه مسلح بودند و از آنجا که ما لباس 
نظامی به تن داشتیم و به خوبی می دانستیم کومله ها به ما رحم 
نمی کنند و حتی شنیده بودیم رزمنده ها را به نیروهای بعثی 
می فروشند ترس تمام وجودمان را فراگرفت اما سعی کردیم 

به روی خودمان نیاوریم و راهمان را پیش گیریم.»
وی می افزاید: «متوجه نگاه های چپ چپ آن ها به خودمان 
شده بودیم و از طرفی می دانستیم که نیروهای نگهبانی سمت 
غروب که می شود جاده را ترک می کنند تا کومله ها آن ها را در 
گردنه هایی که وجود داشت به  دام نیندازند، چون هرچه باشد 
آن ها خیلی بهتر از ما به آن گردنه ها وارد بودند. با همان ترسی 
که داشتیم تا آخر شهر رســیدیم که یک آمبولانس جلوی ما 
ایستاد و ســوارمان کرد و در اولین جمله گفت با چه جرئتی 
این موقع شب به داخل شهر آمده اید؟! آنجا بود که فهمیدیم 
کردها متوجه شده اند ما سرباز هستیم برای همین هم کاری 
به کارمان نداشــته اند. یکی از روســتاهایی که در نزدیکی 
پایگاه  بود کانی سانا نام داشت. روستایی که بیشتر کومله ها 
آنجا بودند توپخانه مریوان نیز پشت این روستا قرار داشت و 
زمانی که می خواستیم به گردان برسیم باید از سه روستا عبور 
می کردیم که یکی از آن ها همین کانی سانا بود. این روستا که 
کومله های بسیار زیادی داشت همیشه برای بچه های سرباز 
جای ترسناکی محسوب می شد اما نیروهای دلاور رزمنده 
به خوبی جلوی آن ها می ایســتادند و نمی گذاشــتند اقدام 

خاصی انجام دهند.»

   کومله ها درجه دارها را می فروختند
یکی دیگر از خاطراتش را برایمان این گونه بازگو می کند: « یک 
روز نگهبانی می دادم که یک باره صدای تیراندازی به گوشم 
رسید، در نزدیکی محلی که نگهبانی می دادم دریاچه مریوان با 
نیزار وجود داشت. برای همین هر چقدر نگاه کردم هیچ فردی 
یا حرکتی را ندیدم. یکی دو روز بعد بود که شنیدم کومله ها یکی 
از درجه دارها را با شــلیک گلوله زخمی کرده اند و با مداوای 

بسیار اندک او را به آن طرف مرز برده و فروخته اند.»

ظریف ادامه می دهد: «آن طور که شنیده بودم هر درجه داری 
قیمتی داشــت و کومله ها آن ها را اســیر کرده و به عراقی ها 
می فروختنــد اما باوجوداین بچه های درجه دار ترســی از 
خدمت کردن در این منطقه نداشتند، حتی بچه بسیجی ها که 
می دانستند اگر گیر کومله ها بیفتند خونشان ریخته می شود 
و به شــهادت می رســند بدون هیچ ترس و واهمه ای برای 
کید می کند: «در  مقابله با دشمن داوطلب می شدند.» او تأ
زمان جنگ بین بچه ها تو و من وجود نداشــت و همه با هم 
همدل بودند و حتی حاضر بودند برای یکدیگر از جان مایه 
بگذارند، حتــی زمانی که 
گرفتــار حمله های یک باره 
و غافلگیرانــه نیروهــای 
کومله ها می شدیم، بچه ها 
خیلی خــوب از پس آن ها 
برمی آمدند و نمی گذاشتند 
تا آن ها کاری انجام دهند.» 
وی در بــاره حمله هــای 
غافلگیرانه کومله ها این گونه 
توضیح می دهــد: «گاهی 
اوقات پیش می آمد کــه در کمربندی کوه که پایگاه ما بود، 
کومله ها شــروع به تیراندازی می کردند و زیر بار شــلیک 
آن ها نمی توانستیم حرکتی بکنیم اما نمی گذاشتیم پیشروی 
کنند، البته بیشتر این حملات برای خسته کردن ما و برخی 
اوقات هم برای این بود که می دانستند ما نیروهای پشتیبانی 
از مهمات هســتیم و می توانند با از بین بردن ما به مهمات 

دست پیدا کنند.»
ظریــف می گویــد: «گاهی ســوله هایی زیــر زمین پیدا 
می کردیم که به بعثی ها و نیروهای کومله تعلق داشت. این 
سوله ها بسیار مرتب بود و تخت خواب هایی برای استراحت 
آن ها وجود داشت. شاید برای شما باورکردنی نباشد در این 
سوله ها نه تنها کنسرو، آذوقه، زاغه مهمات و... پیدا می شد 

بلکه حتی وسایل بازی و سرگرمی وجود داشت.»

  خاطره عملیات والفجر۸
ظریف در ادامــه به ماجــرای تغییر محــل خدمتش از 
ید:« ماه های  کردســتان به خوزســتان پرداخته و می گو
پایانی خدمت بود که بنا به تاکتیک های جنگی قرار شد تا 
لشــکر۷۷ همراه با مهمات خود برای عملیات والفجر۸ 
از مریوان به ســمت اهواز جابه جا شود. تمام مهمات از 
جمله توپ را آماده کردیم و در پشــت تویوتا گذاشــتیم و 
سپس وسایل شــخصی و... را جمع آوری کردیم و آماده 
رفتن شدیم، اما قبل از آن قرار شد تا ناهار بخوریم ولی هیچ 
وسیله ای از جمله قاشق یا ظرفی برای غذا خوردن وجود 
نداشت بنابراین یکی از بچه ها سفره ای را تمیز کرد و برنج 
و خورشت را در آن ریخته و مخلوط کرد و سپس گفت که 
با دســت غذا بخوریم، ۱۵نفری بودیم که در همان سفره 
و شاید به شکلی که چندان مناسب نبود ناهار خوردیم.»

بوس در راه بوده تا ۴ماه آخر سربازی  حدود سه روز با اتو
خود را در اهواز خدمت کند. او که در عملیات والفجر۸ 
حضور داشته است با اشــاره به اینکه اگر در کردستان از 
جلو و پشــت ســر در محاصره دو دشــمن بعثی و کومله 

بودیــم در اهواز برعکس بود، دشــمن از هوا و زمین ما را 
مورد هدف قرار می داد. از اجرای ایــن عملیات برایمان 
می گوید: «ســاعت ۲نصف شب بود که عملیات شروع 
شــد. پاس بخش بودم که اعــلام کردند بــه چند نیروی 
داوطلــب برای بردن مهمــات به خط مقــدم نیاز دارند. 
۱۵نفر از بچه های مشهد بودیم که بیشتر ما ماه های پایانی 
گاه بودیم  بی از خطر بردن مهمات آ خدمتمان بود و به خو
اما باوجوداین داوطلب شــدیم تا ایــن کار را انجام دهیم 
چون شــرایط را درک می کردیم و می دانستیم که نیاز الان 
ایجاب می کند تا جانمان را کف دســتمان بگذاریم برای 
همین هم بدون چون و چرا مهمات را سوار خودرو کردیم 
و راه افتادیم.» وی ادامه می دهد: «خوزســتان شب های 
سرد، خشک و ســوزانی دارد و آن شب هم باران می بارید 
در تاریکی و ظلمات رانندگــی می کردیم و با ترس و لرز 
جلو می رفتیم، ســر پیچ که می رســیدیم این دلهره در ما 
وجود داشــت که مبادا بعثی ها در پیچ بعــدی منتظر ما 
باشــند. بالأخره مهمات را به قایق ها رساندیم و خواستیم 
به عقــب بازگردیم اما صحنــه ای که می دیــدم برایمان 

باورکردنی نبود.»
ظریف به اینجا که می رسد از تعریف کردن ادامه ماجرا سر 
باز می زند و تمایلی ندارد تا آنچه را دیده برایمان بازگو کند 
اما اصرار ما او را وادار می کند تا بعد از کمی سکوت لب به 
سخن گشوده و روایت تلخی از آنچه احساس کرده است 
داشته باشد: «هنوز پاک سازی نشده بود و به دلیل عملیات 
نیروهای خودی و همچنین بعثی کشته شده در طول مسیر 
قرار داشتند و به دلیل تاریکی و ظلماتی که وجود داشت، 
ما بدون اینکه متوجه جنازه های روی زمین مانده شــویم 
از روی آن ها گذشته بودیم تا به مسیر برسیم، دیدن چنین 

صحنه ای حال تمام بچه ها را دگرگون کرد.»
یکی دیگر از خاطراتش در اهواز مربوط به زمانی است که 
ین رفته بودند و با چشم  برای آوردن آب با تانکر به دارخو
خود دیده چگونه هواپیماهــای عراقی خودرو مهمات را 
می زنند و بســیاری از رزمندگان در همان بمباران شهید 
می شــوند: «هر روز زیر آتش بار هواپیماهای عراقی قرار 
داشــتیم و صدای آن ها که از آســمان شــنیده می شد هر 
لحظه با خود می گفتیم الان اســت که زیر بمباران کشته 
شویم، حتی یک بار که برای آوردن آب رفته بودم به چشم 
خود دیدم که چه تعداد از رزمندگان به دلیل اینکه نزدیک 

مهمات بوده اند، شهید شده اند. 
صحنه های دردآوری که هنوز هم در مقابل چشمانم قرار 
دارد.» او بعد از اینکه خدمت سربازی را به پایان می رساند 
به مشــهد باز می گردد و چون قبل از اینکــه به جبهه برود 
در فروشــگاه لوازم ورزشی کار می کرده است دوباره کار 
سابق خود را آغاز می کند. اکنون بعد از گذشت ۳۴سال 
از روزهایی که در مدت دو سال از خدمت خود در جنگ 
تجربه کرده است هنوز هم با برخی بچه هایی که در جبهه 
آشنا شده است ارتباط دارد و گاهی دور هم جمع می شوند 
کید دارد بعضی  و خاطراتشان را مرور می کنند. هر چند تأ
از آن ها آن قدر تلخ اســت که در پس ذهنش نگه داشته و 
دوســت ندارد هیچ گاه آن ها را به خاطر آورد یا برای کسی 

بازگو کند.
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

حسن شفیعی ۶۶ساله ساکن محله آبادگران است. او که یکی 
از  مربیان پیش کســوت بدن سازی به شمار می رود، با تیم های 
بسیاری از جمله فوتبال ابومســلم، فوتسال فردوسی مشهد، 
فوتسال و والیبال پاس تهران و... به عنوان مربی بدن سازی کار 
کرده است. او که با تیم فوتسال شن سای ساوه قهرمان لیگ برتر، 
آســیا و جام جهانی کوچک در کشور پرتغال شده است اکنون 
به عنوان پایه گذار ورزش صبحگاهی و همگانی در محله خود فعالیت های ورزشی به ویژه 
همایش های ورزش صبحگاهی را برگزار می کند. ســاعتی با او همراه شدیم تا بیشتر با او و 

فعالیت هایش آشنا شویم.

    ۱۸سالگی فهمیدم ورزشکار هستم
شــفیعی که در هجده ســالگی تازه متوجه شــد دونده اســت می گوید: چون از کودکی به 
نظامی بودن علاقه داشــتم وارد ارتش شــدم. بعد از مدتی در مسابقات دو استقامتی ارتش 
شرکت کردم و مقام آوردم. آنجا بود که متوجه شدم استعدادی در این زمینه دارم و دونده هستم. 
از آن به بعد در رشته های پنج گانه نظامی، دو و میدانی و فوتبال فعالیت ورزشی خود را ادامه 
دادم. وی می افزاید: بعد از انقلاب به مشــهد منتقل شدم اما سال۷۸ دوباره به تهران رفتم و 
بعد از مدتی دوره های مربیگری بدن ســازی را گذراندم و به عنوان مربی در تیم های فوتسال 
و فوتبال فعالیت کردم تا اینکه به دعوت مدیرعامل باشــگاه فردوسی مشهد به عنوان مربی 
بدن سازی به این تیم پیوستم و از لیگ دسته یک به لیگ برتر صعود کردم و با همین تیم چهارم 
لیگ برتر نیز شــدم. او یکی از بنیان گذاران ورزش صبحگاهی در کشور بوده است و اکنون 
به عنوان رئیس کمیته ورزش صبحگاهی هیئت همگانی استان، رئیس کمیته پیش کسوتان 
هیئت ورزش صبحگاهی استان و ورزش صبحگاهی هیئت همگانی سپاه استان و مسئول 
ورزش صبحگاهی کارگران فعالیت می کند. شــفیعی از آغاز به کار خود این چنین تعریف 
می کند: بیشتر دوندگان به دلیل آمادگی جسمانی زیادی که دارند در تیم های ورزشی به عنوان 
مربی بدن ساز مشغول به فعالیت می شوند ضمن اینکه دوره های مربیگری را نیز می گذرانند 

تا از آمادگی لازم برخوردار باشند.

   مربی بدن سازی، موتور محرک تیم
وی می افزاید: متأسفانه آن طور که باید و شاید در کشور ما به مربی بدن سازی توجه نشده است 
و اگر تیمی در مسابقات قهرمان شود همه از ســرمربی تقدیر و تشکر می کنند، در صورتی 
که موتور تیم، مربی بدن سازی است و اوســت که بازیکنان را آماده نگه می دارد و به خوبی 
می داند که کدام بازیکن چه آمادگی ای دارد و ســرمربی نیز با نظر مربی بدن سازی تیم خود 

را می چیند. گرم کردن و تمرینات برای هر رشــته ورزشی تفاوت دارد و نمی توان تمریناتی را 
که مربی بدن سازی برای رشته ورزشــی ای مانند کشتی به کار می گیرد برای ورزش دیگری 

مثل فوتسال به کار گرفت و باید بسته به نوع حرکت ورزشی تمرین های متفاوتی داده شود.

   مخالف سرسخت مکمل های دارویی
شفیعی مخالف سرسخت استفاده از مکمل ها و داروها برای بدن سازی است و تأکید می کند: 
هیچ گاه استفاده از داروهای مکمل را برای شاگردانم تجویز نکرده ام چون اعتقاد دارم ضرر این 
داروها بیشتر از منفعت آن هاست و افراد می توانند با استفاده از غذاهای جایگزین و یک رژیم 
مناسب غذایی، بدنی ایده آل داشته باشند. او که مدتی نیز در جبهه حضور داشته است آنجا 
علاقه خود به ورزش را دنبال می کرده است به این صورت که بین یگان های مختلف مسابقه 
فوتبال می گذاشته و از این طریق باعث افزایش روحیه رزمندگان می شده است، به ویژه اینکه 
فرمانده آن ها نیز با او همراه بوده و برای برنده این مسابقات جوایزی در نظر می گرفته است. 
شفیعی که در زمان اوج ابومسلم و زمانی که خداداد عزیزی، مهاجری، عباس دهقانی و... 
در این تیم حضور داشــتند مربی بدن سازی ابومسلم بوده اســت، بیان می کند: بسیاری از 
بازیکنانی که بعدها به عضویت تیم ملی درآمدند از شاگردان من بودند و هنوز هم با بسیاری 

از آن ها در ارتباط هستم مانند خداداد عزیزی که لطف بسیاری به من دارد.
وی از اثــرات ورزش در زندگی خود تعریف می کند: در شصت وشش ســالگی از آمادگی 
جسمانی خوبی برخوردار هستم و نگذاشته م تا مانند هم سن و سال هایم دچار رخوت شوم و 
هنوز هم نه تنها ورزش می کنم، بلکه برنامه های ورزشی به ویژه ورزش صبحگاهی و همگانی 

را در نقاط مختلف به ویژه در محل زندگی خود، یعنی آبادگران برگزار می کنم.

   همایش ورزش صبحگاهی
او بیان می کند: در مناســبت های مختلــف همایش  ورزش صبحگاهــی با حضور بیش 
از ۴۰۰نفــر در آبادگران با همکاری شــهرداری منطقه۸ و هیئــت ورزش های همگانی و 
عوامل مجتمع آبادگران برگزار می شود و از سال۸۵ حدود ۲۰همایش برگزار کرده ایم که از 
ایستگاه های مختلف در آن شرکت می کنند. شفیعی با اشاره به اینکه برگزاری این همایش ها 
کاملا رایگان بوده اســت و هیچ گونه وجهی بابت آن ها دریافت نمی کند، می گوید: بیشتر 
افرادی که در این همایش شــرکت می کنند میانسال یا پیش کسوت هستند و قطعا بهادادن به 
آن ها و ورزش صبحگاهی نه تنها در روحیه این افراد، بلکه در سلامت آن ها نیز تأثیر می گذارد.
وی یادآور می شود: برگزاری این همایش ها از چند روز قبل از طریق اعلامیه و همچنین فضای 
مجازی و با همکاری معاونت اجتماعی فرهنگی شهرداری منطقه۸ اطلاع رسانی می شود 

تا علاقه مندان بتوانند حضور پیدا کنند.

 موتور تيم، مربى 
بدن سازى است 
و اوست كه 
بازيكنان را آماده 
نگه مى دارد و 
به خوبى مى داند 
كه كدام بازيكن 
چه آمادگى اى 
دارد

عملیات شست وشوی 
گاری های خدمات 

شهری

گپ و گفتی با حسن شفیعی، مربی پیش کسوت بدن سازی

استعدادى كه دير كشف شد
هم محلی

نجمه موسوی زاده
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جلسه شورای اجتماعی محله بهشتی در مسجد امام محمدتقی(ع) با حضور اعضای شورای 
اجتماعی محلات و تسهیلگران طرح محله ما برگزار شد. در این جلسه علاوه بر معرفی اعضای 
شورای اجتماعی این محله به شهروندان، تسهیلگران طرح محله ما این طرح را معرفی کردند 
و مردم درباره نیازهایشان صحبت کردند. در ابتدا یکی از تسهیلگران طرح «محله ما» محله 
بهشتی گفت:  در حال حاضر گام دوم طرح محله ما درحال اجراست که در گام اول آن هیچ یک 
از محلات منطقه۸ اجرا نشد، اما در گام دوم آن سه محله از محلات این منطقه انتخاب شده اند 

که محله بهشتی یکی از آن هاست.

مشکلات مردمی در جلسه شورای محله بهشتی مطرح شد

از پارك خطى تا اتوبوس هاى فرسوده

بنابر گــزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه۸: عملیات پاک ســازی گاری ها و 
سطل های زباله و جداول در خیابان های امام رضا، دانش و بازار سرشور به طور مکانیزه 
به منظور رعایت بهداشــت عمومی معابر و گذرگاه ها و همچنین پیشــگیری از بروز 

هرگونه بیماری و بوی تعفن به طور دوره ای اجرا می شود.

لازم به یادآوری اســت که به منظور افزایش بهداشــت معابــر و گذرگاه ها، عملیات 
پاک سازی و ضدعفونی جوی ها به وسیله «جرمی ساید» در مناطقی که دارای جوی 
روباز و سرپوشــیده هستند انجام می شود تا علاوه بر رعایت بهداشت عمومی در این 

مناطق از بروز هرگونه آلودگی و تعفن جلوگیری شود.

محسن جهان دار با اشاره به این موضوع که این طرح با تمرکز بر 
خیابان نامجوی۲ اجرا خواهد شد، ادامه داد:  وظیفه ما این است 
که در کنار مردم و شورای اجتماعی محلات باشیم تا با بررسی 
مشکلات مردم از طریق نظرسنجی در رفع مشکلاتشان کمک 
کنیم. وی با اشاره به مصوبه شورای شهر، مبنی بر هزینه ۵درصد از 
اعتبارات عمرانی بر اساس نظرات مردم توضیح داد:  این ۵درصد 
که حدود ۳۰۰میلیون تومان می شود، براساس طرح های محله 
ما یا شورای اجتماعی محلات هزینه خواهد شد. جهان دار یادآور 
شد:   طرح هایی که اعلام می شوند به سه دسته تقسیم خواهند 
شــد. نیازهایی که رفع آن در حیطه شهرداری نیست. نیازهایی 
که در حیطه کار شهرداری است، اما با ۳۰۰میلیون تومان حل 
نمی شود و نیازهایی مانند احداث پارک، بهسازی پیاده رو و معابر 
که با این بودجه برطرف خواهد شد. جهان دار توضیح داد:  شما با 
توجه به نیازهای محله تان ممکن است به این نتیجه برسید که زمین 
بازی برای کودکان یا پارک محلی برای شهروندان این محدوده 
می خواهید. بعد از نیازسنجی این فرایند در شورای اجتماعی 
محله ارائه می شود و پس از جمع بندی در دومین جلسه استماع 
براساس اولویت بندی، نیازها را درنظر می گیریم و با همکاری 
منطقه در صدد رفع آن اقدام می کنیم. وی از شهروندان خواست 
درباره مشکلاتشان صحبت کنند.اسکندری یکی از شهروندان 
با ابراز گلایه از مشکلات ترافیکی بولوار نامجو و امیرکبیر گفت: 
سال هاست که مطرح می کنند قرار است پادگان جابه جا شود و 
مسیری از این پادگان به سمت خیابان امام خمینی باز شود، اما 
هنوز اتفاقی نیفتاده است ، امیدواریم هر چه سریع تر این مشکل 
برطرف شود. همچنین مشاغل خدماتی مزاحم را که آسایش را از 
ساکنان محله گرفته اند جمع آوری کنید، سر و صدای آن ها خواب 
و آسایش را از ما گرفته است. محله پارکینگ ندارد و بیشتر ماشین ها 
دوبل پارک می کنند. از دیگر مشکلات باید به نبود فضای سبز 
اشاره کرد. همه تصورشان بر این است که ما فضای سبز بزرگی 
با نام بوستان کوهسنگی داریم اما باید بگویم با توجه به فاصله 
مکانی ما در بولوار نامجو پارکی برای کودکان و سالمندان نداریم.

  مشکل سیل در نامجو
حسین وحیدی از ساکنان خیابان نامجو نیز در این جلسه گفت: 
با توجه به وجود مدارس در بولوار نامجو و تردد زیاد خودروها این 
بولوار نیاز به نصب یکی دو پل  هوایی دارد که هر زمان درخواست 
داده ایم می گوینــد در این مکان تبلیغات جــواب نمی دهد و 
ساخت پل برای ما پول سازی ندارد. از طرفی اتوبوس های این 
مسیر فرسوده اســت و زمان های تردد آن هم دقیق نیست. این 
شــهروند محله بهشتی با اشاره به ســیل هایی که در سال های 
گذشته از روستای چشمه پونه سرازیر می شد گفت: با توجه به 

ساخت وسازهای اخیر می ترسیم دوباره با بارندگی های پاییزی 
و حتی بهاره سیل جاری شــود، همان طور که در بارندگی اخیر 
خیابان نامجو گل و خاک گرفت. از مدیران شهرداری درخواست 

داریم چاره ای برای این مشکل بیندیشند.

  رفاه ساکنان را در نظر بگیرید
موســوی نیز در این جلســه بیان کرد: حد فاصل پیاده روهای 
نامجوی۲۳ تا جهان آرا پیاده رو وسیعی دارد که شهرداری می تواند 
برای رفاه حال مردم تعــدادی صندلی در آنجا نصب کند، اما با 
توجه به پیگیری های متعدد هنوز ترتیب اثر نداده اند. وی با گلایه 
از حضور معتادان و فروشــندگان مواد درخواست جمع آوری  

آن ها را داشت.  

   اتوبوس های فرسوده
محسن حسن زاده نیز دیگر شهروند محله بهشتی گفت: انتقال 
پادگان و جمع آوری مشاغل مزاحم حاشیه بولوار نامجو را بارها 
مطرح کرده ایم و امیدواریم این درخواست ها بالأخره به نتیجه 
برسد. یکی دیگر از درخواســت های ما بحث تراکم طبقاتی 
است که در این محدوده بیشتر از ۲طبقه مجوز نمی دهند. وی با 
درخواست توسعه خدمات اتوبوس رانی در این محل می گوید: 
بیشتر اتوبوس ها فرسوده هســتند. بارها درخواست تعویض 
آن ها را داده ایم اما تاکنون اتفاقی نیفتاده است. همچنین نصب 
پل هوایی در بولوار نامجو و هرس درختانی که با سیم های برق 
برخورد می کنند، روشنایی معابر و کوچه ها، برقراری گشت ها 
برای امنیت بیشتر در منطقه و محدوده نامجو، تأمین پارک محله 

و شهربازی از دیگر درخواست های ماست.

   احداث بازار روز
علی همتی با اشاره به نیاز این محله به بازار روز توضیح داد: محله ما 
نیاز به بازار فروش اجناس دارد، به طور مثال شنبه بازار، دوشنبه بازار 
یا شب بازار برای این محله در نامجوی۲ لازم است تا شهروندانی 
که فروشنده هســتند و جای مناسبی برای فروش ندارند به آنجا 
بروند. همچنین برای  افرادی که می خواهند اجناسی با قیمت های 
کمتر و مناسب تر تهیه کنند لازم است. او هم یکی از مشکلات 
ساکنان این محله را اتوبوس های فرسوده می داند و می گوید به 
فکر اصلاح آن باشید. هرس درختان، ترمیم پیاده روها، احداث 
فضای بازی برای بچه ها در محدوده آخر نامجو، نصب صندلی 
برای نشستن شــهروندان، اتوبوس های فرسوده، ناتمام ماندن 
جداول، نیمه کاره ماندن آسفالت ها، سرعت کاه های بیش از حد 
و روشنایی معابر از مشکلاتی بود که توسط ساکنان در این جلسه 

مردمی مطرح شد.

بولوار نماز از ضايعات و نخاله هاى 
ساختمانى پاك سازى شد

موســوی زاده- رئیس ناحیه۳ شهرداری منطقه۸ از پاک سازی گســترده خاک، ضایعات و نخاله های 
ساختمانی در بولوار نماز توسط شهرداری این منطقه خبر داد و اظهار کرد: این طرح با هدف پاک سازی 
و خدمات رســانی هرچه بیشتر و بهتر به شــهروندان این بولوار در کنار توجه به الگوهای زیست محیطی و 

بهداشت محلات انجام شد.
عباس زاده با اشــاره به فعالیت ۱۰نفر از عوامل کارگری، یک دســتگاه لودر، ۵دستگاه تریلی و یک دستگاه 
توماس گفت: برای پیشــگیری از ریختن دوباره خاک و نخاله نیوجرسی هایی در مسیر قرار دادیم تا نتوانند 

به این مسیر وارد شوند.
وی افزود: با توجه به حجم زیاد نخاله ســاختمانی در این محدوده که در گذشته جزو حاشیه شهر محسوب 

می شد و اکنون در حوزه شهری منطقه۸ قرار گرفته است، پاک سازی همچنان ادامه دارد.
رئیس ناحیه۳ شــهرداری منطقه۸ ادامه داد: جمع آوری خاک و نخاله های تخلیه شده توسط شهروندان در 

بولوار نماز به وسیله ۵دستگاه کامیون و یک دستگاه لودر و یک دستگاه توماس در حال اجراست.
عباس زاده افزود: همچنین محصورســازی ورودی های بولوار نماز به  ویژه حد فاصل تقاطع شهدای ارتش 

به سمت سیدی برای جلوگیری از تخلیه خاک و نخاله توسط متخلفان انجام می شود.
وی با بیان اینکه اگر در نحوه جمع آوری این ضایعات کنترل دقیقی انجام نگیرد می تواند خطرات بسیاری در 
پی داشته باشد خاطرنشان کرد: خاک و ضایعات ساختمانی رهاشده در شهر می تواند باعث بروز مشکلات، 
حادثه و بیماری شود در همین راستا برای جلوگیری از مخاطرات زیست محیطی و آلودگی، گروه های ویژه ای 

برای جلوگیری از تخلف راه اندازی شده است.
رئیس ناحیه۳ شــهرداری منطقه۸ ادامه داد: این گروه ها به طور شــبانه روزی عملیات گشــت زنی را انجام 
می دهند و کنترل و نظارت بر کار کمپرســی داران و پیمانکاران خاک بــرداری و هدایت آنان به محل مجاز 
تخلیه را دارند و شهروندان باید برای هر گونه عملیات خاک برداری در شهر با هماهنگی سازمان مپ اقدام 
به دریافت مجوز خاک برداری کنند و در صورت مشــاهده هرگونه تخلــف و تخلیه غیرمجاز طبق قانون با 

متخلفان برخورد می شود.

   آسفالت معابر بولوار نماز
وی در ادامه از آسفالت نماز۲۵، ۲۷ و ۲۹ نیز خبر داد و اظهار داشت: موضوع آسفالت و پوشش کف خیابان ها 
و گذرگاه ها که رابطه مستقیمی با بحث حمل ونقل و بهداشت شهری دارد، یکی از مطالبات اصلی شهروندان 

طی سال های اخیر بوده است.
رئیس ناحیه۳ شــهرداری منطقه۸ افزود: یکی از نیازهای مردم ساکن در بولوار نماز آسفالت معابر بود، در 
همین راستا اکنون وارد بحث کیفیت بخشی و آسفالت این معابر شده ایم و کار آسفالت معابر نماز ۲۵، ۲۷ 

و ۲۹ را آغاز کرده ایم.
عباس زاده با بیان اینکه اگر شرایط جوّی مناسب باشد ظرف دو هفته آینده این پروژه به پایان می رسد و قابلیت 
استفاده مردمی را دارد یادآور شد: برخی نقاط برای آسفالت مشکلاتی همچون ترکیدگی لوله آب و... را دارند 
که باعث کندی اجرای پروژه می شود اما باوجوداین، تمام هدف ما رفاه حال مردم ساکن در این محله است 

و در همین راستا تلاش می کنیم تا هر چه زودتر آسفالت این محدوده به پایان رسیده و بهره  برداری شود.

در محـــله

آی خبــــر

صفائی
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محــلات منطقــه مــا :  ســراب،جنت،ده دى
آيــت ا... خامنه اى،دانــش، ســلام، امام رضــا(ع)
امام خمينى(ره)،خرمشهر، بهشتى، كوهسنگى  و آبادگران

به گزارش روابــط عمومی شــهرداری منطقه۸، علی 
شــیرازی با اعلام خبر فوق گفت: این طرح در راستای 
ارتقای فرهنگ ترافیکی و با هــدف ایجاد انضباط حرکتی 
عابران و خودروهای ســواری در مرحله نخســت در این 
تقاطع ها به اجرا در آمده است و امید است در روزهای آتی 
شاهد اجرای آن در دیگر تقاطع های برنامه ریزی شده باشیم.

وی افزود: باید با مدیریت صحیح و برنامه در حوزه مدیریت 
شهری و مهندسی ترافیک، به دنبال تردد آسان و ایمن باشیم. 
باید با اجرای پروژه حق تقدم عابر پیاده در آرام سازی ترافیک 
و کاهش ترافیک و آلودگی های صوتی و زیســت محیطی 

گام برداریم.
شیرازی گفت: افزایش ایمنی عبور عرضی و فرهنگ عابران 
پیاده و استفاده از محل های مشخص شده و شاخص کردن 
محل عبور عابر پیاده برای راننــدگان از اهداف اجرای این 

پروژه بزرگ است.

رئیس اداره فنی و عمران منطقه۸ با اعلام این خبر گفت: 
خیابان امام خمینی یکی از خیابان های اصلی منطقه بوده 
است و با توجه به موقعیت جغرافیایی و تردد زیاد عابران پیاده 
در این خیابان، نوسازی مسیر پیاده رو، بازسازی باغچه ها، 
اصلاح شــیب بندی کف و احداث مسیر دوچرخه سواری 

در این پیاده راه در دست اقدام است.
محسن خادم پیر ادامه داد: اجرای این طرح با هدف تسهیل 
در رفت وآمد دوچرخه سواران و عابران پیاده و ارتقای کیفیت 
گذر به متراژ ۴هزار مترمربع کف سازی و تایل فرش خواهد 
شد. همچنین در این مســیر ۱۰سرعت کاه برای عبور عابر 

پیاده نصب می شود.
وی با اشاره به افزایش فضای سبز در این مسیر گفت: تبدیل 
کندراه این خیابان حد فاصل امام خمینی۶۳ تا ۶۵ به مسیر 
دوچرخه سواری و فضای سبز به متراژ ۵۰۰متر مربع اجرا 

خواهد شد.

عملیات پیاده روسازی و احداث مسیر دوچرخه خیابان 
امام خمینی حدفاصل امام خمینی ۶۳ تا ۸۳ به متراژ 
هزار متر در حال اجراست. این پروژه از اول شهریور 

امسال آغاز و ۱۵فروردین۱۳۹۹ به پایان خواهد رسید.

شهردار منطقه۸ از اصلاح هندسی تقاطع های خیابان امام 
خمینی و بهار و اجرای طرح تقدم عابر پیاده در خیابان 
امام خمینی حدفاصل چهارراه لشکر تا بازار حکیم و 

خیابان بهار با اعتباری بالغ بر ۴۸میلیارد ریال خبر داد.

اصلاح هندسى تقاطع هاى خيابان امام خمينى و بهار مسير دوچرخه در خيابان امام خمينى

خطرى ساختمان 

حال  در  مالک  بهشتی۴۳  در  جلاليان: 
بوده  غیرایمنی  به طور  ساختمان سازی 
پشتی  همسایه  منزل  داخل  به  مصالح  و 

داریم. ریخته می شود. درخواست اخطار 

به  ایمنی  موارد  اخطاریه  جوابيه137: 
ساخت وساز مورد نظر صادر شده است.

آسفالت روكش 

در  آسفالت  روکش  درخواست  احمدى: 
را داریم. امام خمینی۸۶  خیابان 

در معبـر  ایـن  آسفالـــت   :137 جوابيـه 
 دسـتور کار سال۹۸ قرار دارد.

نصب علائم هشدار

با  حفاری  کوهسنگی۱۴  در  آهنگران: 
گراویه پر شده است و خودروها داخل این 
درخواست  بنابراین  می کنند،  گیر  گراویه ها 
واردنشدن  برای  هشداردهنده  علائم  نصب 

خودرو را داریم.

شهروند  اعلام  پی  در   :137 جوابيه 
گرامی، رفع خطر انجام شد.

رئیس خدمات شهری منطقه۸ از بررسی دقیق گزارش ها 
و شکایت های مردمی سامانه۱۳۷ در آبان و کاهش 

بیست ودودرصدی آن خبر داد و گفت: در این ماه در حوزه 
خدمات شهری ۱۸۰شکایت مردمی ثبت شده است.

كاهش 22درصدى شكايات137

جلال بیوکی با اشاره به تفاوت های جمعیتی و کاربری در 
نواحی۱ و۲ منطقه افزود: شکایت های مردمی در نواحی به 
تفکیک موضوع شامل ۲۲درصد رفع خطر، ۸درصد نظافت 
باکس ها، ۱۵درصد جمع آوری پسماند، ۷درصد رفت و روب 
نامناسب، ۸درصد پاک سازی کانال، ۸درصد آب گرفتگی، 
۱۸درصد اشغال معابر، ۶درصد جوندگان و ۳درصد تأسیسات 

شهری است که در هر ناحیه این درصدها متفاوت است.
وی با اشاره به اهمیت موضوع سدمعبر و گلایه های مردمی در 
این زمینه بیان کرد: موضوعاتی مانند سد معبر اصناف، حیوانات 
ولگرد، دست فروشان، تفکیک غیرمجاز پسماند، موارد خطری 
و نازیبا جزو سدمعبر هستند که گلایه های زیادی در این زمینه 
داشته ایم. بیوکی با اشاره به کاهش چشمگیر پیام های مردمی در 
موارد دفع خطر، اشغال معبر، بوی مخازن زباله و کانال های 
لای روبی گفت: در دوماهه اخیر کاهش بیست و دودرصدی 

پیام های مردمی را داشته ایم.

آخرین خبر
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مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی 
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این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محله خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

مردمک

نمایی از بوستان 
کوهسنگی از قاب 
دوربین شهروند

دریافتی


